
Groźba karalna
! ! ! ! ! !&###@!!P>>>

Opracowanie: Fundacja Młodzi Ludziom



Co to jest 
groźba karalna?
Groźba karalna  to

przestępstwo polegające na
grożeniu innej osobie

popełnieniem przestępstwa na
jej szkodę lub szkodę jej

najbliższego.



Art. 190.  [Groźba karalna]



§ 1. 
Kto grozi innej osobie popełnieniem

przestępstwa na jej szkodę lub szkodę osoby
najbliższej, jeżeli groźba wzbudza

 w zagrożonym uzasadnioną obawę, 
że będzie spełniona,

podlega grzywnie, karze ograniczenia wolności
albo pozbawienia wolności do lat 2.

§ 2. 
Ściganie następuje na wniosek

pokrzywdzonego.
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Sprawcą przestępstwa,
którym napastnik grozi nie
musi być on sam. Może to
być również inna osoba lub
cała grupa osób. Musi on
jedynie mieć bezpośredni
wpływ na działania
bezpośredniego sprawcy
(a co najmniej twierdzić
wobec pokrzywdzonego,
że taki wpływ ma).



Ważnym elementem umożliwiającym sprawcy
przypisania przestępstwa groźby karalnej z art. 190
k.k. jest to,  że   jego   postępowanie   musi wzbudzić
w pokrzywdzonym  uzasadnioną obawę, że groźba
może zostać zrealizowana. Obawa musi być
uzasadniona i obiektywna. Pokrzywdzony nie może
powoływać się na swoją  wrażliwość, lękliwość czy
łatwowierność. Sąd lub prokurator rozpatrujący
zachowanie sprawcy będą brać pod uwagę, czy
mogło   ono   wywołać uczucie strachu lub zagrożenia
u przeciętnej osoby, występującej w określonych
okolicznościach.



Przestępstwo groźby karalnej może
być popełnione wyłącznie umyślnie.

Oskarżenie będzie  musiało wykazać,
że sprawca miał uzasadniony motyw

lub  powód , żeby grozić
pokrzywdzonemu. Trzeba  mieć
jednak na uwadze, że zamiar ma

dotyczyć wyartykułowania groźby, 
a nie jej spełnienia.



Groźba karalna może być wyrażona różnymi
sposobami np.   słowem, pismem, gestem itp.

Nie istotny jest sposób
wyrażenia groźby karalnej,
wszystkie mają taka samą

wagę.



Przestępstwo groźby karalnej
ścigane jest na wniosek

pokrzywdzonego, co oznacza, że
organy ścigania same – bez
inicjatywy ze strony osoby

zagrożonej – nie będą podejmować
żadnych czynności w związku z

podjęciem lub prowadzeniem
postępowania.



Jak się bronić?
Jeśli już zdarzy się,  że zostaniemy
ofiarą gróźb karalnych w internecie,
to pamiętajmy   aby zadbać, by zrobić
screena komentarza czy wiadomości ,
który może     później posłużyć jako
dowód w sprawie. Podobnie sytuacja
wygląda w przypadku gróźb
karalnych przez smsy. Trzeba
pamiętać, że każdy dowód bardziej
uwiarygodni nasze zeznania.



Należy jednak pamiętać ,że nie
będzie podlegała odpowiedzialności
karnej osoba, która nie zdawała
sobie sprawy, że wywołuje poczucie
strachu u drugiej strony, na przykład
w sytuacji gdy groźba miała
charakter żartu. Ważna jest więc
świadomość sprawcy i jego zamiar
wzbudzenia obawy u ofiary.


